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引吉Introduction
＊小冊子提供有關暴力及執法傷亡賠償計劃的資料，包括計割的

目的、申請資格及手續，賠償款項的計算方法等等。

This pamphlet provides information on the Criminal and Law Enforcement Injuries 
Com間詞tion (CLEIC) 倒海阱， including i悔。同制ive, eligibility criteria, appli個tion 
procedures, assessment of payment. etc. 

本小冊子只供一般參考。如需查詢更多有關資料或家取申請表樁，

請致電社會福利害暴力及執法傷亡賠償組。

電話： 2838 6079 / 2892 5220 I 2892 5222 I 2892 5223 

This 閃mphlet is for gen街叫 reference only. Should mo陀 information or appli叫ion

forms be required, pl鋪se contact the Criminal and Law Enfo陀ement Injuries 
Compensation S的ion of the Soci必l Welfare k閃閃ment (SWD). 
Telephone no. : 2838 6079 / 2892 5220 / 2892 5222 / 2892 5223 



目的 Objective

這項計劃的目的是提供經濟援助給因暴力罪行或因執法人員使用武器執

行職務以致受傷的人士或這些人士的受襲人（如受害人因傷死亡）。申請人
無須供款、亦無須通過經濟審查，賠價款項由公有5支付。

這項計劃包括暴力傷亡賠償和執法傷亡賠償，分別自暴力傷亡賠償委員

會及執法傷亡賠償委員會負責管理，要員會的主席及委員均由行政長官

發任。委員會草草書處（即暴力及執法傷亡賠償組）職員由社會福利暑派員

擔任，為委員會工作，該書並負責評算和支付賠償款頭的工作。

The aim of this scheme is to p例如有翩翩翩翩ice to persons (or to their de間耐的治
in a歸sofd闊的淵。are 剛開dasa悶ult of a aime of violenCE, or by a I制enforcement

o偷偷叫ng鴻apon in the execution of his duty. The scheme is non叩ntributory and non­
m明ns始做d. pψnents ， under 枝、escheme come from public funds. 

Th站吋leme叫咱臨αiminali恥而白的咖嘲枷制︱伽en倫田menti圳岱仰npensa伽

and is administer叫 by the Oiminal I吋叫岱Compensation Board and the Law Enfoncement 
l吋uri自臼m閃們叫：ion B閣叫『喝pectively. The Chairman and members of the B悅1嗡的

appoi叫“ by the Chief b仰tive. SWD is 悶閥割ible for providing sta仟 for the Seα糊riat
(i.e. 秒le CL日C臼ction），閃閃ring 紛喵$間ntsand arr.卻ging pa:抑制tof compens甜∞．

申請資格日igibility c吋teria

聶力傷亡賠償 Criminal I吋uriesCom帥”甜。n

任何人士如在本港因下列事件以致傷亡，受害人或其受襲人可向本計劃申
請賠償：

﹒暴力罪行（包括縱火及下毒）﹔

．遠捕或試圖建捕罪犯或疑犯﹔

. 防止或試圖防止罪行發生﹔以及

﹒協助醫務人員或其他人士撞捕或試圖遠捕罪犯或疑犯，或防止或試圖

倒，否則不在本計，j賠償範圍之肉。

列條件，暴力嚮亡賠償委員會才會考

防止罪行發生。

交通意外受害人除非被人蓄意用車撞

每宗暴力悔亡賠償申請必須符合下

慮批准發放賠償：

如受害人因該事件死亡﹔或因該事件受傷，而傷勢令受害人留齒不少

於三天或自註冊醫生／註冊中醫證明需要病假不少於三天﹔

﹒惡︱致受害人受悔或死亡的事件，已成為刑事訴訟案件，或已在合理時
間內向警方報告﹔
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. 申請人已盡力協助委員會，並向委員會提供有關資料，特別是提供可
能需要的醫療報告﹔

. 申請人在事件發生日期後三年（見備註）內提出錯償申請。如首次賠債
申請因申請人自行撤銷或失去聯絡而被結束，申請人第二次或以後的

申請於事件發生日期後的三年內提出，或在自行撤銷或失去聯絡後一

年（見備註）內提出，以較後日期為華﹔以及

﹒受害人根據香港法例第115韋《入境條例》的規定，有權在
或獲准在香港逗留﹔對於逗留香港是有條件限制的受害人，在事件發

生時，並無違反逗留期限。

如受害人與使受害人傷亡的罪犯為同一家庭的成員，並於罪案
於同一地點，則在特別情況下餐員會才會考慮發放賠償﹒

（備詮：在計算三年或一年期限時，事件發生的當日或自行撤銷申請講失是聯絡

計算在內﹒如該期限的最後一日是星期六、公眾假期、發出）＼號或以上鷗風訊
.高警告，則議期限包括下一個正常工作日﹒）

Campen胡枷t rraJ扭曲im甜倫的i巾『ya個lhsus出r削in 陶r。他吋吋「憑他m:

• aαime of violence (incl叫ing arson and poisoning); 
• an ar聽到orattempted arr也t of an offender or susp前街d offender; 
• the p惚vention or抑制pted pr紙府前ion of an offence﹔如d

• the gMng of help to any police officer or other person who is en伊.ged in ar階ting or 
attemp討ng to ar~的t an offender or susp配切d offender or p伽enting or at蛤mpting 恥
p11胸前ano仟-en借．

Traffic of愉化自areexd吋蚓from this討1emeex1自pt叫1閑甘1ere h倍以酬謝iberateatt訓pt

to run the victim down. 

The Criminal I付uri臼 Compensation Board will only consider applications淵ich s前i均the

follo叫ng conditions: 

• the victim di甜甜。m the incident; or the i恥『y inflicted g前e ri路to at l阻st three days’ 
h的p油lization or sick le我~e 站個忱的“ bya~句ister叫 m叫i問l practitioner/ registered 
Chin的err叫idne practitioner. 

﹒甘1edra」mstan田softhe i付uryor啪啪明re r奇跡ted to the poli閃咐的utun11間onable

delay, or had been the subj配t ofαiminal pr欲為叫ings﹔

• the appli曲的 h也 given the Board all related information and reasonable 品sis切n曲，

particularly in 的lation to any medi惜I reportS叫li的 it may r叫ui陀﹔

• the也imfor的n閃憫tion has以馴 ma.de>M甘1in 甘1『能years （蜘no治）。fthedateof伽
incident W愉悅個峙。f偏偏tdaim知compen叫m糊sc:k治制d崎toself-w翩翩滅l

or l師t con切ct, the applicant h都 made 甘冒E鉤condor叫協叫uer前 daimei甘W叫thin thr馳

y田信。f倆也teof伽 incident or within a year （總 note）。f the date of self-withdra1叫
。rlostα）！＂！ta仗， whichever is later;and 

香港居留

發生時居

的當日不

號或黑色
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. the victim is a 閃陀on having the 「ight to stay in Hong Kong o「 being permitted to stay 
in Hong I如ng unde「the lmmig用1tion O「din刮目，臼p 11 5, and he is not in cont用1vention
of a limit of s旭1y (if any) in fo「ce against him at the time of the incident. 

Whe「e the victim and the offender we仿 living togethe「品 members of the same family at 
the time of the incident, com間的ation 叫II only be payable unde閃閃cial ci「cumstanc笛，

(Note: In 『eckoning the three-year or the one-yea「閃「l呵， the day on which the incident hap閃閃O「the day 
of self叫ithdra明I orl咽oon包d is exduded. If the 臨t day of the p訓吋 is a Satu吋呵， a public holiday o「 a
day during which typhoon warning signal no.8 o「 above or Black Rainstorm Warning signal is issu剖， the

閃「M sh副I include the next normal mrki ng day.) 

執法偈亡賠償 Law Enforcement l吋uries c。mpen甜甜。n

任何人士如在本港因執法人員（即任何芷在執勤的警務人員或公職人員）
就下列事件使用武器執行職務以致傷亡，受害人或其受養人可向本計劃
申請賠償：

. 逮捕或試圖逮捕疑犯或罪犯﹔

. 防止或試圖防止罪行發生﹔以及

. 協助警務人員或其他人士逮捕或試圖逮捕罪犯或疑犯，或防止或試圖
防止罪行發生。

每宗執法傷亡賠償申請必須符合下列條件，執法傷亡賠償委員會才會考

慮批准發放賠償：

如受害人因該事件死亡﹔或因該事件受傷，而傷勢令受害人留醫不少

於三天或由註冊醫生／註冊中醫證明需要病假不少於三天﹔

. 引致受害人受傷或死亡的事件巴在合理時間內向警芳報告﹔

. 申請人已盡力協助委員會，並向委員會提供有關資料，特別是提供可

. 
能需要的醫療報告﹔

申請人在事件發生日期後三年（見備註）內提出賠償申請。如首次賠

償申請因申請人自行撤銷或失去聯絡而被結束，申請人第二次或以後

的申請於事件發生自期後的三年內提出，或在自行撤銷或失去聯絡後

一年（見備註）內提出，以較後日期為準﹔

﹒受害人根據香港法例第11 5章《入境條例》的規定，有權在香港居留

或獲准在香港逗留﹔對於逗留香港是有條件限制的受害人，在事件發

生時，並無違反逗留期限﹔以及

. 如受害人遭執法人員所殺，申請人為受害人供養的人士並符合香港法例
第22章《致命意外條例》所定「受養人」一詞的定義。（如申請人按照
該定義不能被視為受養人，其賠償申請則由暴力傷亡賠償委員會考慮。）
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（備註：在計算三年或一年期限時，事件發生的當日或自行撤鉗申請或失去聯絡的當日不

計算在內。如言表期限的最後一日是星期六、公眾假期、發出八雖或以上鷗風訊號或黑色
暴雨警告，則該期限包括下一個正常工作日。）

Compensation may be claim剖b「any i付ury 。『 d闊的 sustained in Hong I如ng 「自ulting from 
the use of a weapon by a law enforcement offi臼『（i.e. any police d府的O「 othe「 publ icoffi臼『
on duty) in the execution of his duty in connection with: 

• an a「陀st o「副empt1副 a「「臼t of a suspect甜 offendero「0仟ende「﹔

. • the prevention o「 attempt剖 preven討on of an offen臼﹔ and

the giving of help to any poli臼 offi臼「 O「 othe「間的on who is engaged in a「「臼ting o『

a前empting to a「「est an offende「 or susp前ted offende「 O「 P「eventing o「 a位empting to 
prevent an offen臼．

The Law Enfo「臼ment lnju「ies Compensation Boa「d will only conside「 appli個！ions which 

.
satisfy the following conditions: 

the victim di出 f「om the incident﹔。「 the inju「y inflict剖 gave 「ise to at 陶st three days’ 
h的pi出ization 。「 sick leave as 臼吋ified by a 「egistered m剖i臼Ip「actitione「／ 「egistered
Chinese medicine practitione「﹔

﹒甘1e ci間mstan臼s of the i「~u『yo「 deathwe仿「eport剖 to the poli田without un「臼sonable
delay; 

• the appli臼nt has given the Board all 「elated information and 「easonable assistance, 
閃閃icula「ly in 「elation to any m剖ical 閃閃rts which it may 『問ui『e﹔

• the claim b「 compens前ion h品 been made within th「eey1曲的（see note） 。，f the date of 
the incident. Where the case of the first claim fo「 compen田tion was closed due to self­
叫thdra明l o「 lost contact, the applicant has made the s反:ond o「 SU出問uent claim eithe『
within three yea的 of the date of the incident o「叫thin a yea「（see note） 。,f the date 。f
self-withd阻隔lo「 lost contact, which間『 is late『﹔

• the victim is a person having the right to stay in Hong Kong O「 being permi吐：ed to stay 
in Hong Kong unde『 the lmmig「ation Ordinan曲， Cap 11 5, and he is not in cont「avention

. 
of a limit of stay (if any) in for臼 against him at the time of the incident; and 

ifthevictim is 地lled by a law enfo『宙間nt 。而由「. the applicant is 呵甜甜品ade閏「idant

within the definition of the Fatal A叫dents O「dinan白，臼p 泣，（If he is not a dependant 
within this definiti凹， his application will 出ronsidered by the Criminal I恥而自 Com閃n且tion 
B個吋．）

(Note: In 慨地ning the th陀e-year or the one-yea「閃「iod, the day on 附ich the incident happens or the day 
of self叫thdra1岫lo「岫t oon個d is exduded. If the 臨t day of the peri凶 is a Saturday, a public holiday or a 
day du「ing which typhoon warning signal no.8 o「 above or Black Rainstorm Warning sign副 is issued. the 
閃「iod shall include the r間t normal working day.) 
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申請手續 Application Procedures 

申請人可向各區警署、民政事務虛、社會福利署轄下醫務社會服務部、

社會保障辦事處或暴力及執法傷亡賠償組索取申請表格。填妥的申請表

格可郵寄或送交暴力及執法傷亡賠償組，亦可用傳真或經電于郵件方式

傳送至該組。

暴力及執法傷亡賠償組

地址 ：香港灣仔皇后大道東213號胡忠大廈7樓703室

傳真揖碼 : 2575 7938 

電郵地址 : “i臼nq@s叫.goν.hk
申請表格亦可在社會福利署的網頁下載

網址 : http://v叭叭N.swd.gov.hk

Application forms are available at the poli臼 stations, Dist『ict Offia臼 of the Home Affairs 
De閃rtment, or Medi臼IS叫al Servi臼S Units, Social 5eaJ「ity Field Uni誨， and the CLEIC S缸tion 
of SWD. Complet1剖 forms can be post剖 or hand剖b the CL日C S配tion. Alternatively, they 
can be sent to that Section by fax o「 email

CLEIC Section 

Address : Room 703, 7 /F., Wu Chung Hou妞， 213 Queen’s Road East. 
Wan Chai, Hong Kong. 

F缸 no. : 2575 7938 
Email add「·ess : cleicenq@s叫.gov.hk

Appli臼tion forms can al叩扭曲wnl個制會um the homepage of SWD at h句：／／www.s叫伊v.hk

處理申請的程序 Howanappli個tion is proce髓ed

申請表格內所填報的事件，必須經警芳證賣巴報案才會受理。每宗申請

會先由委員會秘書處的職員搜集一切有關資料，包括事件的實情、醫療

報告及受害人的生活及工作狀況，然後呈交委員會參考。委員會作出決

定後，秘書處會將結果以書面通知申請人。

Whe「e the criminal incident 品 stat1剖 by the victim or applicant has been confirmed by the 
police, the application will be p「ocessed. Befo「e the app「upriate Boa「d conside「s an 
appl問tion, the Boa「d's S配「eta「iat 叫II seek all 「elevant info「『nation about the 白白， including
the facts of the incident and medi臼I and social information on the victim b「 the conside旭1tion

of the Boa「d. The Secreta「iat will inform the applicant in w「iting of the Boa「d’s d配ision.
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賠償盒額的計算和支付方法

Assessment and Meth。d 。f Payment 

賠償金額計算方法 Basis of payment 

暴力傷亡賠償是依照《緊急救援基金》的援助金額表釐定。賠償金額的

項目、幅度及付款條件詳列於本小冊子的附頁。執法傷亡賠償則根據普
通法賠償損失的方式來評定，或根攝《緊急救援基金》的援助金額表來

計算，兩者以金額較高者為準。

The levels of compen詞tion fo『 C「iminal i恥『i臼 compen詞1tion a『e based on the Erne「gency
Relief Fund scale. The typ巴 of payment as明II as the l凹的 of compensation and conditions 
of grants are given at the Annex of this pamphlet. The law enforcement i咖「︱自 com仰自tion

is 品S自S倒 on the 出sis of eithe「 common law damag巴O「the Erne旬ency Relief Fund scale, 
whidi的e「 is the g陀ater.

委員會的酌情權 Discretionary power of the B。a叫S

委員會會根攝所得證撮，決定是否接納申請。此外，委員會有權按個別

情況，提高或削減賠償款額，甚至否決申請。

在下列情況下，委員會可按《緊急救援基金》的援助金額表，提高受害
人的賠償總額，最高可增加一倍。

. 受害人曾逮捕或試圖逮捕罪犯或疑犯，或探取或試圖探取行動防止罪
案發生，或協助警務人員或其他人士進行上述行動﹔或

﹒受害人在引致賠償申請的事件發生後，不避個人為難或不便，甘冒
危險，奮力協助警方拘捕或控告罪犯或疑犯﹔或

. 受害人在引致賠償申請的警匪槍戰中被非警務人員所槍傷或槍殺，而
其情況值得以恩恤理由酌情考慮。如受害人同時曾逮捕或試圖逮捕罪

犯或疑犯，或採取或試圖採取行動防止罪行發生，或協助警務人員或

其他人士進行上述行動，則其可獲取的賠償總額，最高可增加至兩倍。

此外，委員會還可酌情將強姦案件受害人的傷殘補助、受傷補助及臨時

生活補助提高，最高可增加一倍。

如受害人的品行、性格及生活方式是構成傷人事件的因素，則委員會可

削減賠償金額，或拒絕給予賠償。

委員會亦有權作出特別安排，管理己批准發放的賠償款項。

The Boa「ds叫11 decide whether to ac回防部 application on the basis of the avai I able eviden白，

Also, they have the power to increase o「「educe the amount of compensation，。「 to 吋ect
theappli臼.tion, depending on the circumstan也s of the case. 
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Compensation payable 。n the 恤sis of the Erne『gency Relief Fund scale may be incri白血d
by up to 1C珀呢 in the following situations: 

• where the victim w品 effecting or attempting an arrest of an offende「 O「 a suspected 
offende「， P『-eventing or attempting to prevent a c「i間， or giving help to any p。︱峙 offi傲
。「 othe「間也on engaged in such activities﹔ 0「

• whe悶， subsequent to the events giving 「ise to the claim, the victim made exemplary 
e仟0「ts, in the fa，臼 of pe「sonal emba「「assment, inconvenien呵。『 dange「， to 品sist the 
poli臼 in the arrest or p「由民ution of an offende「 orsus閃cted offende「﹔ 0「

• where the victim 附s i恥叫 0「 killed by bullets f付出 by a person other than the poli臼
in the event of a pol悅。iminal shoot-out giving 「ise to the claim and his conditions 
warrant a comp晶sionate conside『ation. If the victim has al叩 ar「臼t剖 or甜.empted to 
a「rest an offender o「 suspect甜甜ende「， P悶vented 。rattempted to p「·event a crime, or 
given help to any poli自 offi自r or other pers。n engaged in such activities, the total 
com pen日tion payable to him may be inc「eased by up to a maximum of 200%. 

In addition, the Boards m旬， on compassionate ground, i 「JC「臼sethe Di泊bility Grant, the ︱司ury
G「ant and the lnte「im Maintenan自由ant payable by up to 100% to a victim of rape. 

臼m閃n阻ti。n may be redu臼d o「「efused if the conduct, char這cter and way of I ife of the victim 
we「econside「ed to be cont「ibuto「y facto「B to the incident. 

The Boards may also have disc「etion to make s閃cial arrangements fo「 the administ『ati on 
of酌y moneyawa吋副部∞「n閃nsation.

計劃以外的其他賠償 Compen詞tion 罔聞ived 。utside the scheme 

根據不能領取雙重賠償的原則，申請人如就同一事件，獲得損害賠償或

其他賠償（包括僱員補償），委員會便會從這項計劃的賠償金額扣除該筆

款項。此外，計劃受惠人如日後就同一事件從其他方面獲得損害賠償或

其他賠償，則必須退還在這項計劃下所得的賠償，但在任何情況下，退
還的款額不會超過在計劃以外所得的損害賠償或其他賠償的金額。此外，

因“英勇行為”而獲委員會酌情增發的款項則毋須退還。

Under the "no double compensation’， P「inciple, if an applicant 「配eives damages or other 
com閃n詞.tion (including the employees' rompensation) in 「宙間d of the same incident, the 
Boa吋s will deduct such damages o「 com閃n詞tion from the com閃n詞tion payable under 
this吋1eme. In副dition, benefid叫自叫10SU出問uently間去忱dam句自αothe「 com閃n旦tion

outside the scheme to「 the same incident 叫︱︱峙仿qui時d to refund the payments they have 
「eceived f「om the scheme, but in any ca詞， the amount to be 陀paid shall not 倒也ed the 
amount of damag自O「 rom閃n坦tion 「e由N剖 OU恆ide the scheme. Moreover, any incr田s剖

a明叫granb出 atthe d民retion of the Boards t。”＇civic minded" applicants will not be repayable. 
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賠償金的支付方法 H。•W payment is made 

社會福利暑通常會把賠償金存入申請人的銀行戶口肉，申請人亦可到社

會福利署社會保障付款組領取劃線支票。在特殊情況下，社會福利署可

安排以現金支付方法將賠償金送達申請人。

SWD will normally c「edit the compensation into a suαessful appli日nt’s designated bank 
aα:ount. Alternatively, the applicant may al田collect ach問ueatthe S叫al Secu「ity Payment 
Control S配tion of SWD. Under sp配ial d陀ums個n也s , SWD may arrange d i「·ect delivery of 
payment to the appli臼nt.

土訴 Appeals

申請人如不滿意委員會所作出的決定，可於通知書發出日期起計一個月

內以書面經秘書處向暴力及執法傷亡賠償委員會提出上訴，要求上訴委

員會重新考慮其申請。在上訴聆訊時，申請人可親自講述事件經過，並

可帶同其他人士或親友出席，以便從旁協助。如屬特別個案並獲上訴委

員會批准，申請人亦可自費延聘律師代表出席。上訴委員會的裁決是最

終的決定。

An applicant may appeal against the d配isions of the C「iminal I付叫自 Compensation Boa「d
O『 the Law Enforcement I付uries Compensation Boa「d within one month afte「 the date of 
notification and ask fo「 his case to be 「凹iewed by an Ap閃alBo啊， At the app閏lh呵呵，
the applicant may put his case fo附arid himself, and may b「ing along anothe「 間的凹， f「iend
O「「elative to assist him. In ~個ptional cas臼 andsu同側的 theapp「oval of the Ap閃al Boa叫，
the appellant may be legally 「ep「esented at his own expense. The decision of t

s final. 

社會保障援助 Others。cial Secu吋tyAssistan

he Appeal 
Boa「d i

其他 ce 

由社會福利暑推行的社會保障計劃，除了暴力及執法傷亡賠償計劃， 還有

綜合社會保障援助、公共福利金（包括高齡津貼和傷殘津貼）、交通意外傷

亡援助計劃及緊急救援基金等計劃。欲知這些計劃的詳情，請向社會福利

署各辦事處索閱有關小冊子或瀏覽社會福利署的網頁： http://www.州.gav.hk

Apa「t f「om the CL日C Scheme, SWD administers othe「 social secu「ity sch
include the Comp「ehensive Social Secu「ity Assistance, Social Secu「ity
(c。mp「ising Old Age Allowance and Disability Allowance) , T「affic Accid
他sistance and Eme旬ency Relief Fund. Details of these schemes 臼n be foun
pamphlets obtainable from SWD's offi臼so「明bs比e at http://www.swd.gov.

emes which 
Allowance 

ent Victims 
d in 田parate

hk. 
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